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سرویس سیاسی -      دولت ترجیح داد که بعد از انتخابات هیات رییسه مجلس در 
۷ خرداد که سیمای مجلس جدید می شود و مجلس به یک ثباتی بابت هیئت رئیسه  
می رســد؛ گزینه وزارت اقتصاد را معرفی کند. من فکر می کنم بعد از ۷ خرداد قطعاً 
این کار صورت خواهد گرفت و یک الی دو روز مانده به ۷ خرداد اسم فرد مورد نظر 

معرفی می شود.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت اعلام کرد که وزیر اقتصاد پس از انتخابات هیات 

رئیسه مجلس در ۷ خرداد، به مجلس معرفی می شود.
به گزارش ایســنا به نقل از پایگاه اطلاع رســانی دولت، الیاس حضری درباره معرفی 
گزینه پیشنهادی دولت برای سمت وزارت اقتصاد به مجلس شورای اسلامی، توضیح 
داد: دولت محترم کار فشــرده ای را راجع به انتخاب وزیر اقتصاد انجام داده اســت. 
شخصیت های زیادی را مورد بررسی قرار داد، ارزیابی کرد و با خیلی از افراد صحبت 

کرد تا به یک جمع بندی نسبی رسید.
وی ادامه داد: دولت ترجیح داد که بعد از انتخابات هیات رییسه مجلس در ۷ خرداد که 
سیمای مجلس جدید می شود و مجلس به یک ثباتی بابت هیئت رئیسه  می رسد؛ گزینه 
وزارت اقتصــاد را معرفــی کند. من فکر می کنم بعد از ۷ خرداد قطعاً این کار صورت 

خواهد گرفت و یک الی دو روز مانده به ۷ خرداد اسم فرد مورد نظر معرفی می شود.

الیاس حضرتی:

وزیر اقتصاد بعد از ۷ خرداد
 به مجلس معرفی می شود

    

سرویس سیاسی -     یک نماینده مجلس شورای اسلامی، روایتی از دیدار اخیر اعضای 
فراکسیون مستقلان مجلس با رئیس جمهور ارائه و عنوان کرد که پزشکیان به انتخاب 

برخی مدیران دولتی خارج از چارچوب های دولت چهاردهم اعتراف کرد.
مهرداد لاهوتی نایب رئیس فراکســیون مستقلان مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
دیدار 50 تن از اعضای این فراکســیون با مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، گفت: در 
این جلسه رئیس جمهور به موضوع غیرمستقیم ایران و آمریکا اشاره کرد و گفت که از 

روند مذاکرات راضی است و براساس مصوبات شورای عالی امنیت ملی بوده است.
وی افزود: رئیس جمهور در این جلسه بر این موضوع تأکید کرد که منافع و عزت ملی 
ما در همه دوره های مذاکرات رعایت می شود و همه روند مذاکرات با مشورت رهبر 

معظم انقلاب صورت می گیرد.
این نماینده مجلس به بخش دیگر سخنان رئیس جمهور در نشست با اعضای فراکسیون 
مستقلان مجلس اشاره و تأکید کرد: در این جلسه درباره موضوع ناترازی نیز مسائلی 
مطرح شد که آقای پزشکیان گفت 30 هزار مگاوات ناترازی در بخش برق داریم که 
برای برون رفت از این موضوع 15 هزار مگاوات پنل خورشیدی با شرکت های ایرانی 

جهت سرمایه گذاری قرارداد بسته شده است.
لاهوتی تصریح کرد: رئیس جمهور در این جلسه گفت که ماهانه هزار مگاوات برق از 

طریق پنل های خورشیدی وارد مدار می شود که این موضوع نمایندگان را قانع نکرد.
وی اضافه کرد: در بخش دیگری از این جلسه به موضوع انتصاب مدیران در دولت 
چهاردهم اشاره شد که پاسخ آقای پزشکیان به سؤالات نمایندگان این بود که »ما در 
دولت تلاش کردیم مدیران براساس شاخص هایی که قبلا مشخص شده بود، انتخاب 
شوند«، اما اعتراف کرد که انتخاب برخی مدیران از دست تیم انتخاب کننده خارج شده 

و چارچوب های مدنظر دولت رعایت نشده است.
نایب رئیس فراکسیون مستقلان مجلس ادامه داد: نکته رئیس جمهور درباره انتخاب 
اســانداران نیز این بود که استان هایی که مطالبات بومی داشتند تلاش شده که مطالبه 

مردم در انتخاب استانداران این استان ها مدنظر قرار گیرد.
لاهوتی همچنین گفت: در این جلسه رئیس جمهور به سفرهایش به کشورهای عراق، 
آذربایجان و تاجیکستان اشاره و یکی از دستاوردهای این سفرها را گسترش مناسبات 

این کشورها با ایران عنوان کرد.    

اشاره  پزشکیان به نحوه انتخاب 
برخی مدیران دولتی

سرویس سیاسی -     نمایندگان مجلس شورای اسلامی با بررسی اولویت دار گزارش 
کمیسیون صنایع و معادن درخصوص طرح ملی هوش مصنوعی، موافقت کردند.

مصطفی طاهری نماینده مردم زنجان و طارم در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
پیشنهاد بررسی اولویت دار طرح ملی هوش مصنوعی را مطرح کرد.

وی با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در آبان ماه سال 1۴00 در دیدار با نخبگان 
کشور بر لزوم قرار گرفتن ایران در جمع 10 کشور برتر حوزه هوش مصنوعی، گفت: 
در پی این فرمایشات، روند تدوین این طرح از همان زمان در مجلس آغاز شد. هدف 
بزرگی بود و مجلس با بررسی قوانین سایر کشورها، پیش نویس اولیه ای را تهیه کرد. با 
توجه به همزمانی با تدوین برنامه هفتم توسعه، مقرر شد موضوع در قالب لایحه ای از 
سوی دولت پیگیری شود. با این حال از سال 1۴00 تاکنون، مقام معظم رهبری چندین 

مرتبه نسبت به عقب ماندگی کشور در این حوزه تذکر داده اند.
طاهری از وضعیت فعلی و تعدد نهادهای موازی در حوزه هوش مصنوعی انتقاد کرد 
و افزود: در کشــور شوراها و دســتگاه های مختلفی وارد این حوزه شده اند؛ شورای 
عالی فضای مجازی، شورای عالی انقلاب فرهنگی، معاونت علمی ریاست جمهوری، 
ســازمان برنامه و بودجه، وزارت علوم و... هرکدام اســناد و مأموریت هایی تعریف 
کرده اند، اما همین موازی کاری باعث اتلاف منابع محدود و نبود افق روشن در مسیر 

توسعه هوش مصنوعی شده است.
وی گفت: بر اساس آمار مربوط به حدود ۹ ماه قبل، 3۲ کشور قانون جامع در حوزه 
هوش مصنوعی دارند، ۲۹ کشور دیگر در مراحل نهایی تصویب هستند و 53 کشور 
نیز اقدامات اولیه قانون گذاری را انجام داده اند. قطعاً امروز این آمار افزایش یافته و نشان 
می دهد بیش از 100 کشور به شکل فعال وارد فرآیند قانون گذاری در این حوزه شده اند.

وی افزود: در این مسیر، کمیسیون صنایع و معادن مجلس در ۸ تا ۹ ماه گذشته با همکاری 
تمامی ذی نفعان اعم از بخش دولتی، خصوصی و دانشــگاهی، اصلاحات لازم را در 

طرح انجام داده و کار تخصصی و دقیقی صورت گرفته است.
طاهری با اشاره به استقبال نمایندگان مجلس برای بررسی این طرح، گفت: برای اولویت 
قرار دادن این طرح، به 50 نفر مراجعه کردم و هر 50 نفر بدون استثناء آن را امضا کردند. 

اگر به همه مراجعه می کردیم، شاید ۲۹0 امضا جمع می شد.
محمدتقی نقدعلی، نماینده مردم خمینی شهر در مخالفت با اولویت بررسی این طرح 
در مجلس با اشاره به قوانین جاری کشور و مشکلات جدی ناشی از آن ها، تأکید کرد: 
در حالی از هوش مصنوعی سخن می گوییم که قوانینی در کشور داریم که عملاً هوش 
طبیعی جوانان ما را از بین برده اند. یکی از مهم ترین این قوانین، قانون ظالمانه مهریه 
است که در احکام صادره از دادگاه ها آثار گسترده ای داشته و باعث زندانی شدن بسیاری 

از جوانان شده است.
نقدعلی با استناد به آیین نامه داخلی مجلس نسبت به طرح اولویت دار شدن پیشنهاد 
شده اعتراض کرد و گفت: استناد به ماده 100 آیین نامه داخلی برای خارج کردن این 
طرح از نوبت، بدون رعایت ترتیبات قانونی، با روح قانون گذاری سازگار نیست. به 
نظر می رسد اگر بناست طرحی با اولویت بررسی شود، بهتر است ابتدا کلیات طرح 
اصلاح قانون مهریه در صحن مطرح و تصویب شــود، سپس به سراغ موضوع مهم 

هوش مصنوعی برویم.
عبدالحسین روح الامینی، نماینده مردم تهران در موافقت با این طرح با اشاره به تأثیرات 
گسترده این فناوری در زندگی مردم و آینده کشور، بر ضرورت تسریع در رسیدگی 

به این طرح تأکید کرد.
وی گفت: موضوع هوش مصنوعی و مسائل مرتبط با آن نه تنها در حوزه علم و فناوری، 
بلکه در ترسیم آینده کشور و جوانان ما نقشی اساسی دارد. این مسئله ابعادی دارد که 
اگر بخواهیم وارد جزئیات آن شویم، نیاز به ساعت ها گفت وگو دارد. اما دلیل اصلی 
برای درخواســت اولویت بررسی این طرح، ضرورت ساماندهی وضعیت فعلی و 

بهره برداری سریع تر از ظرفیت های موجود در این حوزه است.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در باره این طرح، گفت: دولت قرار 
بود در شش ماه گذشته لایحه ای درباره هوش مصنوعی به مجلس ارائه کند؛ اما هنوز 

این اتفاق نیفتاده است، اما گویا درحال تدوین طرحی در این باره است.
وی تاکید کرد: از این جهت که شما نمایندگان اولویت طرح ملی هوش مصنوعی را 
تایید کردید، امروز کلیات این طرح را مورد بحث قرار می دهیم اما به خاطر اینکه دولت 
نظراتی دارد و طبیعتاً کمیسیون های مجلس و بخصوص کمیسیون آموزش هم نظراتی 
دارد، این طرح را دو شوری خواهیم کرد که دقیق تر و در فرصت مناسب تر و با خرد 

جمعی این موضوع را پی گیری کنیم.

مجلس با اولویت  بررسی طرح ملی 
هوش مصنوعی موافقت کرد

سیاسی

سرویس سیاسی -    معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به اهمیت انتشار و دسترسی آزاد مردم به اطلاعات 
تاکید کرد: دسترسی آزاد مردم به اطلاعات یک حق 
طبیعی و انسانی است اما بعضاً اطلاعات با تاخیر در 
اختیار مردم قرار می گیرد که به یک داده و یا اطلاعات 
سوخته تبدیل می شود که با ساز و کار تعبیه شده در 
این دولت شرایط خوب و رو به بهبود است اما باید 

اقدامات بیشتری در این زمینه اتخاذ شود.
محمدرضا عارف در اولین نشست شورای هماهنگی 
امور حقوقی دستگاه های اجرایی در دولت چهاردهم  با 
اشاره به روابط بسیار خوب دولت با سایر قوا و همچنین 
برگزاری جلسات مختلف  و مشترک در سطح سران 
و معاونیــن اول قوا افزود: ارتباط دولت با قوه قضاییه 
از جمله دیوان عدالت اداری و ســازمان بازرسی کل 
کشور بیشتر از سایر بخش ها است که »تعامل«راهبرد 
دولت در ارتباط با بخش های مهم قوه قضاییه اســت 
که در ابتدای دولت چهاردهم مسائلی با دیوان عدالت 
اداری و یا ســازمان بازرســی وجود داشت که پس از 
مذاکرات با آنان متوجه شدیم که بخش حقوقی دستگاه 
در دادگاه حاضر نبوده و قاضی دستور لازم را داده است 
و در ارتباط با سازمان بازرسی کل کشور نیز گزارش ها 

فرستاده می شد اما بخش حقوقی فعال نبود.
وی خاطرنشــان کرد: باید قبــل از اینکه پرونده ها به 
دادگاه فرســتاده شود و جنبه شکایت پیدا کند مسائل 
در بخش های حقوقی بررسی و حل شود و با توجه به 
رابطه خوب دولت با قوه قضاییه برداشت های متفاوتی 
که از یک قانون می شــود باید با همکاری و همراهی 

حل و فصل شود.
عارف همچنین اهمیــت جایگاه دفاتر و بخش های 
حقوقی در بدنه دولت و وزارتخانه ها را خاطرنشــان 
ساخت و تاکید کرد: قرار گرفتن بخش های حقوقی زیر 
نظر رئیس دستگاه و وزارتخانه امری ضروری است و 
مصوبه شورای اداری در این زمینه کفایت می کند تا در 
دستگاه هایی که ضرورت دارد بخش های حقوقی زیر 

نظر رئیس دستگاه باشند.
معاون اول رئیس جمهور در خصوص جداســازی 
بخش حقوقی از امور مجلس در دســتگاه ها نیز تاکید 
کرد: جداسازی بخش حقوقی از امور مجلس به دلیل 
تفاوت اقدامات ضروری اســت که البته روی تعداد 
معاونت های وزارتخانه ها محدودیت هایی داریم اما در 
دستگاه های بزرگ این جداسازی امکان پذیر است و 
در جایگاه حقوقی مســائل مرتبط حل شود و در کنار 
آن تعامل دســتگاه با مجلس با جداسازی بخش امور 

مجلس افزایش یابد.
عارف تصریح کرد: وزرا بر این باورند که تعداد سوالات 
و تذکرات مجلس شــورای اسلامی نسبت به دولت 
چهاردهم بیش از دوره های گذشــته است که این به 
علت عدم ارتباط نزدیک و تعامل معاونت حقوقی و 
امور مجلس دستگاه ها با بخش های مرتبط با مجلس 
شورای اسلامی اســت که اگر بخش حقوقی و امور 
مجلس جدی تر عمل کنند نیاز به ســوال نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی نمی رسد و اگرچه سوال از 
وزرا حق مجلس است اما باید برای ارتقاء بخش های 
حقوقی و امور مجلس دستگاه ها آمادگی کامل داشته 
باشیم تا بر حسب ضرورت و نیاز دستگاه ها این مسئله 
حل شــود. معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
بخشی از مشکلات ناشی از عدم توجه به قانون است، 
گفت: زیربنای قوانین و تهیه پیش نویس اولیه وظیفه 
بخش حقوقی دستگاه ها است و در مراحل بعدی این 
بندها و مواد پیش نویس برای تبدیل به قانون تغییری 
نمی کند که این بسته به کیفیت پیش نویس دارد که گاهی 
در دولت کمتر تغییر داده می شود و  گاهی در آیین نامه ها 

دستگاه ذینفعی تنها تا دو بند را تغییر می دهد.
عارف تفاســیر متفــاوت از یک قانون توســط یک 
کارشــناس را از دیگر مشکلات و معضلات بخش 
حقوقی کشــور عنوان و تاکید کرد: اگر هر کارشناس 
بخش و دستگاه براســاس نظر خود در برابر مصوبه 
دولت و قانون عمل کند، این برداشت های ناهماهنگ 
به بی قانونی و اقدام فراقانونی منجر می شود و زمینه ساز 
فساد است و اگر کارشناسی بتواند پاسخی مثبت و یا 
منفی به یک قانون بدهد فســاد به وجود خواهد آمد 
که باید در نوشتن قانون و پیش نویس های قانونی پیام 

اصلی دستگاه ها مشخص باشد.
معــاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه باید قوانین و 
لوایح  با رعایت ساده نویسی، عامه پسند و برای فهم 
عموم باشــد، تصریح کرد: لوایح حداقل ساده و عامه 
فهم باشــد تا دو تفسیر متفاوت نشود که اکثر قوانین 
تفاسیر متفاوت دارند که در اکثر جلسات دولت، مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و مجلس شورای اسلامی 

نظرات مختلفی در این خصوص داده شده است.
عارف با اشــاره به تلاش های جدی مجلس شورای 
اسلامی و معاونت حقوقی ریاست جمهوری در دولت 
چهاردهم برای تنقیح قوانین تاکید کرد: نباید برای یک 
موضوع خاص دو آیین نامه متفاوت وجود داشته باشد.

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت تدوین 
قوانین در حوزه فضای مجازی افزود: برای تهیه قوانین 
حاکم بر فضای مجازی کم کاری کرده ایم و نتوانستیم  
به صورتی که فناوری ها در فضای مجازی پیشــرفت 
کرده اند قوانین لازم را تهیه کنیم به ویژه در بحث امنیت 
فضای مجازی که آسیب پذیری جدی قوانین وجود 

دارد اقدامات لازم اتخاذ نشده است و امروز در مباحث 
جدی همانند حریم خصوصی، مالکیت و هویت در 
فضای مجازی ابهامات جدی داریم و گاهی یک قاضی 
در محاکم قانونی یک قانون شــفاف در اختیار ندارد و 
تدوین قوانین در حوزه فضای مجازی از وظایف مهم 
دولت و قانونگذاران است که کاملاً متفاوت از فضای 
کاغذی و کلاسیک است و نمی توان قوانین سنتی را به 
فضای مجازی تسری داد و جلوی برخی از خطاهای 
آن را گرفت. کشــور نیاز به قوانین روشن و متقن در 

فضای مجازی دارد.
عارف خطاب به مدیران بخش های حقوقی دولت و 
دستگاه ها خاطرنشان کرد: بخش های حقوقی نسبت به 
وظایف تخصصی دستگاه ها نیز ظیفه دارند و وظایف 

آنها کمتر از سایر بخش های یک دستگاه نیست.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به نامگذاری سال 
جاری از ســوی مقام معظم رهبری تاکید کرد: تولید 
و سرمایه گذاری دو چالش مهم در قانون برنامه هفتم 
پیشــرفت اســت که  راهبرد و نامگذاری سال بسیار 
راهگشا است و بودجه سالانه، برش سالانه قانون برنامه 
است و نامگذاری سال نیز  برش سالانه سیاست های 
کلی به عنوان  اســاس قانون است که برای رسیدن به 
اهداف کمی و شاخص های برنامه هفتم پیشرفت نیاز 
به سرمایه گذاری داریم که سازوکارهای قانونی وجود 

دارد اما باید دید که کفایت می کند یا خیر؟
عارف با بیان اینکه موانع حقوقی از جمله موانع مهم بر 
سر راه سرمایه گذاری است، تاکید کرد: رفع موانع قانونی 
بر سر راه ســرمایه گذاری وظیفه بخش های حقوقی 
دستگاه ها و وزارتخانه ها است چرا که سرمایه گذاری و 
چگونگی تعامل با سرمایه نیاز به اعتماد دارد و از طرفی 
نیز موانع بر سر راه تولید نیز به بخش های حقوقی باز 
می گردد که برخی موانع حقوقی بر سر راه ، سرمایه گذار  
را خسته می کند و فراری می دهد که عمده این مباحث 

به بخش های حقوقی باز می گردد.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه بخش های 
حقوقی برای رفع موانع در دستگاه و تعامل و همفکری 
به دولت راه و مسیر را نشان دهند، گفت: قانون جذب 
سرمایه را در ســال ۸۲ نوشتیم و توسط وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در آن زمان مطرح شد تا موانع بر سر 
راه سرمایه گذاران برداشته شود و به این وزارتخانه اعلام 
کردیم که در متن نهایی هیچگونه تغییری نمی دهیم اما 

طبق قانون نوشته شده در سالیان بعد عمل نکردیم.
عارف با اشــاره به سرمایه های مردم در داخل کشور و 
همچنین ایرانیان خارج از کشور و سرمایه گذاری های 
خارجی خاطرنشان کرد: اگر ضوابط، معیارها و مقررات 
شفاف نباشد این سرمایه ها به داخل سرازیر نمی شوند 
که در این زمینه ضابطه ای نداریم و ســلیقه ای عمل 

می شود که در نتیجه سرمایه گذار اعتماد نمی کند.
عــارف در ادامه به تبیین توصیه هایی برای بخش های 
حقوقی پرداخت و گفت: دستگاه های حقوقی  نقش 
راهبــردی در تحقق حکمرانی خوب، پاســخگو و 
هوشــمند دارند که می توانند به دستگاه ها کمک کنند 
و بخش هــای حقوقی مشــاورین حقوقی دولت و 

دستگاه ها هستند.
معاون اول رئیس جمهور بر ضرورت تحول در نظام 
حقوقی ســنتی و کلاسیک تاکید کرد و گفت: تحول 
در نظام حقوقی با رویکرد چابک سازی، تسهیلگری 
و کاهش بروکراســی انجام شــود که در حال حاضر 
ســرمایه گذاری برای تولید چندین ماه معطل می ماند 
و در کشــور ما، هدف نوشتن قانون تسهیلگری نبوده 
بلکه قوانین برای جلوگیری از خطا و مچ گیری نوشته 
شــده اند و به همین دلیل نیز موفــق نبوده ایم که باید 
برای تســهیلگری قانون نوشت و اگر افرادی خطایی 
کردند باید با سازوکاری دیگری جلوی آنها را گرفت 
و برخورد کرد و از طریق قوانین امکان پذیر نیست چرا 
کــه آن کمتر از یک درصد خطاکاران راه های دیگر را 
پیــدا خواهند کرد و باید لوایــح و آیین نامه ها هدف 
تســهیلگری را دنبال کنند و  مچ گیری  هنر نیست و 
مبنای کار باید حل مشکلات و کمک به سرمایه گذاران 

و بخش تولیدی باشد.
اصــلاح قوانین برای جلوگیری از بروز مشــکلات 
حقوقی برای مدیران به دلیل میراث گذشتگان از دیگر 
تاکیدات عارف به بخش های حقوقی دســتگاه ها و 
وزراتخانه هــا بود که در این بخش تاکید کرد: گاهی 
از خروج یــک مدیر فعلی بدلیل عدم پرداخت های 

مالیاتی مدیر قبلی در فزودگاه جلوگیری می شــود و 
مشــکلاتی دیگر نیز برای وی بوجود می آید که باید 
این مساله حل شود وگرنه مدیر کیفی پا به میدان عمل 
نمی گذارد و پرونده های قبلی باید در جای خود پیگیری 
شــود وگرنه مدیر فعلی از حقوق مدنی و شهروندی 
خود محروم می شــود که در نتیجه انسان های کارآمد 

به میدان نمی آیند.
عارف در خصوص تدوین ســاز و کار حقوقی برای 
حمایت از تولید داخلی و ممنوعیت واردات کالاهای 
مشــابه که در داخل تولید می شوند تاکید کرد: پس از 
برنامه سوم توسعه کشــور در ریل تولید قرار گرفت 
و مردم نیز حمایــت کردند و کیفیت کالاهای ایرانی 
افزایش یافت  معضل کشور در دهه ۶0 بسته بندی بود 
و به دلیل بسته بندی نامناسب کالاهای ایران به فروش 
نمی رفت اما امروز مدعی بسته بندی هستیم و باید مردم 
را به خرید کالاهای ایرانی حمایت و تشــویق کنیم و 
کیفیت نیز بالا رود چرا که حمایت از کالاهای داخلی 

راهبرد دولت و از تاکیدات مقام معظم رهبری است.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه ما مدعی نه تنها 
تولیــد کالا برای ۸5 میلیون نفر ایرانی بلکه برای 300 
میلیون نفر جمعیت منطقه و حتی فراتر از آن هستیم، 
گفت: باید با این نگاه تولید حمایت و ســازوکارهای 
تشــویقی فراهم شود و همچنین در بخش تحقیق و 
توسعه کارخانه ها و مراکز تولیدی تمرکز بیشتری به 
عمل آید تا کیفیت کالا افزایش یابد و بتوانیم در منطقه 
و جهان رقابت کنیم و برای حضور در منطقه راهی جز 

رقابت با کیفیت بالا و قیمت مناسب نداریم.
وی در خصوص بازنگری و به روز رسانی قوانین برای 
پاســخ به تحولات روز جهان تصریح کرد: در عصر 
اطلاعــات و فرا اطلاعات میزان تولید اطلاعات قابل 
مقایسه با ۲0 سال گذشته نیست و باید قوانین پاسخگو 
به تحولات و نیازهای روز دنیا باشــد چرا که نیاز یک 

جوان امروز با ۲0 سال گذشته متفاوت است.
عارف با تاکید بر اهمیت تقویت و هم افزایی واحدهای 
حقوقی دستگاه ها و وزارتخانه ها گفت: هماهنگی و 
هم افزایی بین دســتگاه ها و وزارتخانه های دولتی نه 
تنها یک مسئولیت بلکه در قانون اساسی آمده است که 
دولت مسئولیت مشترک دارد که باید به همه بخش ها 
تسری دهیم و همکاران حقوقی در امور حقوقی دولت 

مسئولیت مشترک دارند و نباید به دنبال رقابت باشند.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه در ابتدای 
روی کار آمدن دولت جلوی شــکایت دستگاه ها از 
یکدیگر را گرفتیم، ادامه داد: دستگاه ها و وزارتخانه های 
دولتی قبل از اخذ نظر معاونت حقوقی دستگاه ها، حق 
شــکایت علیه یکدیگر ندارند که باید در تفاهم، هم 

افزایی و مسئولیت مشترک حرکت کنند.
عارف همچنین بر اهمیت دقت در انعقاد قراردادهای 
دولتی در بخش های بین المللی تاکید کرد و گفت: برخی 
مشکلات دستگاه ها در دادگاه های بین المللی به دلیل 
عدم دقت و نداشتن کارشناسی که با حقوق بین الملل 
آشــنایی داشته باشد به وجود آمده است و هزینه های 
بالایی را متحمل شدیم که باید در این بخش ها بدون 
نظر بخش حقوقی دستگاه قراردادی در سطح بین الملل 
بسته نشود چرا که اقتصاد و روابط بین الملل پیچیدگی ها 
و ظرافت های خاصی دارد و گاهی ترجمه یک کلمه 
معنای متفاوت دارد و می توانند علیه کشور استفاده کنند.
معاون اول رئیس جمهور بر ضرورت توانمندسازی 
و آموزش مستمر مدیران حقوقی تاکید و تصریح کرد: 
صرف مدیر خوب با سواد و شاخص و برجسته بودن 
کفایــت نمی کند و باید در همه بخش ها آموزش های 
مســتمر داده شود و اگر در بخش های حقوقی به دلیل 
ارتباط با بیرون دولت و دستگاه ها دقت کافی نشود به 

دولت آسیب زده ایم.
عارف همچنین در خصوص حکمرانی قانون با تاکید 
بر فناوری های نوظهور و دیپلماسی حقوقی بیان کرد: 
باید از همه فناوری ها استفاده کنیم و با باورهای سنتی 

نمی توانیم از حقوق دستگاه ها دفاع کنیم.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت هماهنگی 
در دولت خاطرنشــان کرد: هماهنگی در بخش های 
دولتی که برداشت های متفاوت از یک قانون می شود 
بسیار مهم بوده و برگزاری چنین جلساتی برای ایجاد 
هماهنگی و هم افزایی حیاتی و مهم است که در پیشبرد 
اهــداف و ارتقای کارآمــدی و حکمرانی قانونمند و 

پاسخگو بسیار موثر و کمک کننده است.

نمی توان قوانین سنتی را به فضای مجازی 
تسری داد

عارف در اولین نشست شورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های اجرایی در دولت چهاردهم؛عارف در اولین نشست شورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های اجرایی در دولت چهاردهم؛

سرویس سیاسی -     عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: الزامات 
حداقلی حکمرانی مطلوب برای توسعه و پیشرفت هنوز در کشور ما فراهم نشده است.

رضا ســپهوند، نماینده مردم چگنی و خرم آباد در مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی مجلس در نطق میان دســتور خود گفت: مجلس شورای اسلامی ایران یکی از 
قدیمی ترین مجالس آسیاست .با سابقه ای 11۹ ساله که ۴۶ سال از آن در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران طی شده است. در این مدت هفت برنامه توسعه و یک سند 
چشم انداز بیست ساله تصویب و اجرایی شده است، اما نتایج بررسی ها نشان می دهد 
کــه این برنامه ها کمتر از 30 درصد اهــداف خود را محقق کردند. ما قرار بود در افق 
1۴0۴ قدرت نخســت منطقه باشیم. اما امروز در بسیاری از حوزه ها از جمله انرژی 
اقتصاد محیط زیست و آسیب های اجتماعی با بحران های جدی مواجه شده ایم . سؤال 
اساسی اینجاست، چرا برنامه های توسعه ای و قوانین ما به نتیجه نمی رسند؟ روشن 
است؛ الزامات حداقلی حکمرانی مطلوب برای توسعه و پیشرفت هنوز در کشور ما 

فراهم نشده است.
وی ادامه داد: علاوه بر برخی سیاســت های کلان که باید متناسب با شرایط جهانی و 
منافع ملی بازنگری شود، ساختارهای موازی قانون گذاری نیز خود بهانه بزرگ هستند. 
وجود نهادهایی مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام، شورای عالی امنیت ملی، شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، شــورای عالی فضای مجازی و شورای عالی اقتصادی سران 
سه قوه و چندین شورای دیگر در کنار مجلس شورای اسلامی باعث شده است که 
قانون گذاری با چالش های جدی و حتی انسداد مواجه شود. نتیجه این روش معطل 
ماندن تصمیم گیری های حیاتی مانند پیوستن به FATF، ساماندهی و تبدیل وضعیت 
کارکنان دولت و بسیاری قوانین دیگر است .همکاران عزیز یکی از ارکان حکمرانی 
مطلوب وجود قانون قدرتمند است و قانون قدرتمند در ساختاری دو مجلسی به نام 
مجلس شورای یا مجلس عوام و مجلس نخبگان یا مجلس سنا شکل می گیرد و با وجود 
دادگاه قانون اساسی مستقل که ضامن تطبیق قوانین با قانون اساسی می تواند به حاکمیت 
قانون امیدوار بود. نمایندگان محترم عامل دوم موفقیت در حکمرانی مطلوب، اعتماد 

عمومی است. بدون این سرمایه گران بها پیشبرد هیچ برنامه ای ممکن نیست.
ســپهوند تاکید کرد: قانون انتصاب افراد در مشــاغل حساس در بزنگاه های حساس 
می تواند ملت را از همراهی اندیشمندان و سیاستمدارانی چون دکتر محمد جواد ظریف 
محروم کند.  در دهکده جهانی امروز خودکفایی کامل در تولید همه چیز نه ممکن است 
و نه مطلوب. کشورها بر اساس مزیت های نسبی خود تولید می کنند. هیچ کشوری به 
خاطر تعصب کورکورانه برای داشتن تولید داخلی جان و مال مردمانش را در معرض 
خطر قرار نمی دهد .ما نیز باید چنین کنیم. در یک حکمرانی مطلوب تعارض منافع 
بین بخش های مختلف حکومت باید در حداقل ممکن باشد. اما متأسفانه در کشور 
ما تعارض زیادی میان بخش خصوصی و دولتی ها و بنیادها عمیق و ساختاری است. 
تجربه جهانی نشان می دهد که حتی بهترین قوانین و سیاست ها اگر در بستر تعارض 
منافع اجرا شــوند، بی نتیجه خواهند ماند. چرا که ریشه های فساد با نفوذ در لایه های 
مختلــف قدرت منافع ملــی را به تاراج خواهد برد از این رو ما نیازمند بازآرایی دقیق 

ساختار حکمرانی هستیم.

سپهوند عضو کمیسیون انرژی مجلس:

الزامات حداقلی حکمرانی مطلوب برای 
توسعه و پیشرفت در کشور فراهم نشده است

با یک تماس مشترک شوید
44424999


